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VAN DE

WO O R D  VO O RA F

D
e nieuwsbrief die nu voor u 

ligt is wat minder uitgebreid 

dan andere keren. De reden: 

we hebben de foto’s dit keer apart in 

een mooie bijlage gedaan. 

Ter ere van het 85 jarig bestaan 

van het Beatrixpark. Het gee� u 

een prachtig overzicht van vier 

jaargetijden natuur naast de deur. 

Om van het park te kunnen genieten, 

ook als u even niet naar buiten 

kunt. Vier gedichten vullen de 

seizoensfoto’s mooi aan. 

Het was voor ons als bestuur ook 

weer eens een goede reminder om 

niet te vergeten waar het om gaat: 

hoe mooi dit park is, en dat we 

daarnaar moeten blijven kijken! 

Om te zien hoe veel prachtige 

bomen er staan, of hoe mooi de 

vasteplantencirkel rondom de grote 

vijver in één jaar tijd is geworden 

bijvoorbeeld. Maar al te makkelijk 

zijn we vooral bezig met de minder 

leuke dingen, zoals de vuilnis, de 

overlast van �etsers op de voetpaden, 

gedoe met de UBO-wetgeving, 

bebouwing die we eigenlijk niet 

willen, kampeerders, etc.  Want zo 

gaat dat, we krijgen van u als leden 

regelmatig berichten…maar dat gaat 

vaak om over iets te mopperen. En 

dat zijn we dan meestal ook helemaal 

met u eens, dus daar is onze actie 

dan op gericht. Maar neem dus nu 

eens de bijlage ter hand, en geniet! 

Verder in deze nieuwsbrief naast 

de vaste berichtgeving over de 

ledenadministratie en de nieuwe 

data voor de maandelijkse 

wandelingen, nieuwe bomenbordjes, 

een interview met een vrijwilligster 

van de Artsenijhof, informatie 

over de herbruikbare beker-met-

logo die we hebben laten maken, 

opruimacties en nog meer. 

Zuidas

Het is relatief rustig op dit moment, 

voor wat betre� de zuidaskant van 

het park. Voorbereidingen voor 
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het DOK vinden voornamelijk aan 

de zuidkant van de A10 plaats; 

aanhechting van de onderdoorgang 

naar de noordkant laat nog even op 

zich wachten. 

De voorbereiding voor de bouw 

van de eerste twee woontorens 

(”kavel 6/7”) is begonnen met het 

klaarmaken van de grond en het 

aanleggen van een werkverkeer-weg. 

De verbouwing van het convict hee� 

een paar maanden stilgelegen omdat 

er vergunningen moesten worden 

geregeld; de sloopvergunning is nu 

aangevraagd, vooral om het asbest te 

verwijderen. Het is nog niet precies 

duidelijk wanneer de Oekraïense 

vluchtelingen er terecht kunnen. 

Erotisch Centrum

Zoals u wellicht in de persberichten 

hee� gelezen is de beslissing over 

het Erotisch Centrum door de 

gemeenteraad vooruitgeschoven 

naar december. Daarover dus 

nog geen duidelijkheid nu. Het 

protest is de afgelopen periode 

onverminderd doorgezet. Bewoners 

en ondernemers uit Amsterdam 

Noord, de Wallen en Zuid hebben de 

handen ineengeslagen en trekken 

samen op. Begin september zijn 

20.000 handtekeningen aangeboden 

aan burgemeester Halsema en 

half oktober was er nog een grote 

demonstratie. Aan beide acties hee� 

de Vereniging vrienden van het 

Beatrixpark meegedaan. 

Verder zijn we als Vrienden 

aangesloten bij het initiatief van 

vooral de Mirandabuurt, die een 

aantal WOO verzoeken hee� 

ingediend. Doel: meer duidelijkheid 

over de motivatie en de feiten die 

achter de besluitvorming liggen. Op 

die manier hopen we snel en e�ectief 

te kunnen reageren als onverhoopt 

toch één van beide locaties bij de Rai 

wordt aangewezen. 

LEDENADMINISTATIE

TANNEKE DEN BLAAUWEN

W
ij hebben gemerkt dat 

onze activiteiten rondom 

het Erotisch Centrum 

op prijs zijn gesteld, doordat het 

aantal aanmeldingen voor een 

lidmaatschap duidelijk toenam. 

We blijven hier natuurlijk bovenop 

zitten.

In de periode van 20 april 2023 tot 

20 oktober 2023 hebben we maar 

liefst 37 nieuwe leden mogen 

verwelkomen.  Er hebben ook leden 

opgezegd. Daarmee is de stand nu 

op 979 leden gekomen. In totaal zijn 

we in 2023 al weer gegroeid met 48 

Vrienden…op naar de 1000! Hee� u 

een buur, een vriend, een familielid 

dat ook graag geïnformeerd wil 

worden over alles wat ons park 

aangaat? Geef ze dan de tip om 

zich aan te melden. Ieder nieuw 

lid krijgt een welkomstpakket, 

met bijvoorbeeld zolang we die 

nog in voorraad hebben het 

jubileumboek over het Beatrixpark, 

informatie via enkele oude papieren 

Nieuwsbrieven, ons beleidsplan, een 

bomenkaart.

Mocht u nog nieuwe ideeën hebben 

voor het park waar wij als vereniging 

aan bij kunnen dragen, laat het 

vooral weten via 

mail@vriendenbeatrixpark.nl.
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PENN.  |   HONDENWEIDE

I
n het voorjaar van dit jaar ontvingen alle vrienden 

het verzoek de jaarlijkse contributie over te maken. 

Het resultaat was 733 betalende leden per 25 oktober 

2023. We missen nog de bijdrage van 22% van ons 

ledenbestand. (Dat zou maar zo kunnen komen omdat 

door onze fout een onvolledig banknummer in de brief 

stond…daarvoor nog onze excuses.) Onze invloed op de 

gemeente Amsterdam wordt niet alleen bepaald door 

de mate waarin wij bovenop alle mogelijk activiteiten/

veranderingen zitten, maar ook door het aantal leden 

dat we hebben. Daarom is het van belang om uw 

bijdrage over te maken. Aan het bedrag van 5 euro voor 

het lidmaatschap kan het niet liggen. Ietsje meer mag 

natuurlijk altijd. Op dit moment zijn er 979 vrienden 

waarvan 218 dit jaar nog niet betaald hebben.. Alle 

mensen die twee jaar niet betaald hebben zullen begin 

2024 uit ons bestand verwijderd worden, zodat we een 

realistisch beeld overhouden van de actieve vrienden 

en we geen geld verspillen aan het drukken en sturen 

van nieuwsbrieven aan niet betalende leden. U kunt 

zich natuurlijk altijd opnieuw aanmelden. Wij hopen 

natuurlijk dat deze vrienden ware vrienden blijken te zijn 

die alsnog betalen.

Mocht u graag een donatie doen die u bovendien door 

een overeenkomst periodieke schenking geheel van de 

belasting kunt a�rekken, dan is dat mogelijk voor een 

bedrag van minimaal 100 euro per jaar gedurende een 

periode van 5 jaar. Stuur in dat geval een email naar 

mail@vriendenbeatrixpark.nl en wij sturen u dan de 

benodigde formulieren.

Wilt u bij het betalen ASTUBLIEFT uw LIDNUMMER 

vermelden? Dat staat boven uw naam op het adresetiket 

van de nieuwsbrief. Indien het lidnummer niet lukt is 

het adres ook behulpzaam. U zult het niet geloven maar 

we hebben meerdere achternamen in ons bestand die 

gedeeld worden door vrienden. Soms is het een hele 

zoektocht om te achterhalen welke vriend de betalende 

persoon is. Ons banknummer is NL17 INGB 0004 2952 62.

VAN DE

TANNEKE DEN BLAAUWEN

PENNINGMEESTER

M
idden in de zomer 

ontvingen we van de 

gemeente bericht dat 

de grote hondenweide tijdelijk 

afgesloten zou worden. Reden: de 

bodem moest gecontroleerd worden 

op zuiverheid en bovendien zaten er 

zoveel kuilen in het veld dat het hoog 

tijd was om dit weer te vere�enen.

Uiteindelijk werd de weide helemaal 

glad gemaakt en zagen wij hoe 

in enkele maanden een prachtig 

grasveld ingezaaid was. Dankzij de 

regen in september groeide het gras 

ook snel aan. 

Het was ongetwijfeld wel even afzien 

voor de honden en hun baasjes maar 

wij denken dat het de moeite waard 

is geweest om op dit mooie groene 

veld weer te rennen!  We hopen maar 

dat de baasjes hun honden goed in de 

gaten houden zodat er geen nieuwe 

kuilen ontstaan.

HONDENWEIDE
VAN NIEUW GRAS VOORZIEN
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RONDLEIDINGEN

B
otanische of medicinale kennis is niet nodig, 

maar breng graag een beetje aandacht en 

enthousiasme mee! 

In het voorjaar, de herfst en de winter gaat de aandacht 

vooral uit naar de bomen. In het park staan ongeveer 

250 soorten, vrijwel allemaal met een naambordje. Is 

het een Beuk of een Haagbeuk? Een Den of een Spar? 

Bomen hebben in elk seizoen iets interessants te bieden 

en op deze wandelingen kunt u dat ontdekken. In het 

voorjaar zijn het knoppen, katjes, bloei, bestuiving en 

bladontluiking. In de herfst kleuren, bladval, vruchten en 

zaden. In de winter gaat het over overleving, silhouetten, 

knoppen, coniferen en groenblijvende loofbomen. 

In de maanden juni, juli, augustus en september 

bezoeken we de Artsenijhof . In dit prachtige erfstuk 

van de Floriade van 1972 staan maar liefst 250 soorten 

medicinale planten en in deze maanden zijn ze op hun 

mooist en hun best.  Waar worden of werden ze voor 

gebruikt, hoe herken je ze, waar komen ze vandaan, 

welke werkzame sto�en zitten er in en wanneer worden 

ze geoogst?  Het programma is elke maand anders, 

afhankelijk van onder andere de bloeitijden. In mei het 

Longkruid, in juli het Vingerhoedskruid en in september de 

Monnikspeper. Wanneer u regelmatig meedoet hebt u op 

deze manier een uitstekende mogelijkheid om kennis te 

maken met de boeiende wereld van de kruiden.

OP ONTDEKKING IN HET BEATRIXPARK

O O K  I N  2 0 2 4  O R G A N I S E R E N  D E  V R I E N D E N  VA N  H E T 

B E AT R I X PA R K  E N  H E T  I V N  W E E R  M A A N D E L I J KS E 

R O N D L E I D I N G E N  D O O R  O N S  M O O I E  PA R K  O N D E R  L E I D I N G  VA N 

I V N - N AT U U R G I D S  M I E N  V E R M U E ,  S A M E N  M E T  H E N K  WO LT E RS .

WANDELEND

Alle wandelingen worden gehouden op zondagmiddag 

van 14.00 tot 15.30 uur, telkens op de eerste zondag 

van de maand. Dat zijn voor 2024 de volgende data en 

locaties.

Bomen:   7 januari, 4 februari, 3 maart, 7 april, 6 oktober 

(medicinale bomen), 3 november, 1 december. 

Artsenijhof:  5 mei, 2 juni, 7 juli, 4 augustus, 1 september. 

In de Artsenijhof zijn honden, zonder uitzonderingen, ook 

aangelijnd, niet toegestaan.

Vertrek: alle rondleidingen beginnen bij de parkingang 

Boerenweteringpad (aan de Diepenbrockstraat, 

tegenover de Herman Heijermansweg). De wandelingen 

gaan altijd door, ongeacht de weersomstandigheden, 

behoudens knmi-code geel en hoger.  Het park hee� 

beperkte horeca, toiletten en schuilgelegenheid. In de 

omgeving van het park is gelegenheid tot (betaald, maar 

zondag gratis) parkeren. 

Deelname: Iedereen is welkom, maar hou er rekening 

mee dat deze wandelingen geen speci�eke activiteiten 

voor jongere kinderen zijn. 

Aanmelding Max. 15 deelnemers. Aanmelding vooraf via 

e-mail: mienvermue_@hotmail.com. U ontvangt bericht 

of er een reservering voor u is gemaakt. 

Kosten: een vrijwillige bijdrage voor het IVN. 
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UIT DE 
ARTSENIJHOF

MIRJAM LOUISSE

I
eder werkseizoen is voor de 

vrijwilligers weer een verrassing. 

Wordt het een natte of een 

droge zomer? Moeten ze alle zeilen 

bijzetten met waterslangen en zelfs 

nog eens extra gaan watergeven 

buiten de vaste dinsdagochtend en 

woensdagavond? Het was een seizoen 

van allebei, hele droge maanden 

mei en juni en natte maanden juli 

en augustus en verder. Tijdens de 

droogte hebben vooral de nieuwe 

Ilexhaagjes rond de plantenvakken 

het weer zwaar gehad en zijn er 

toch ook van de 600 vervangen 

exemplaren weer een behoorlijk 

aantal gesneuveld helaas. De mooie 

oorspronkelijke vormgeving van de 

Hof met de buxus rondom de vakken 

is voorlopig toch echt nog nostalgie.

Compost

Goed composteren is voor een 

aanplant als de Artsenijhof een 

gouden voorwaarde. Compost 

creëert een humusrijke bodem, 

de grond wordt los en luchtig 

Goed composteren is 
voor een aanplant als 

de Artsenijhof een 
gouden voorwaarde.

Met een grote groep 
vrijwilligers is de 

coördinatie van het 
werk uiteraard heel 

belangrijk.

waardoor zuurstof en water beter 

door de grond kunnen stromen en 

de planten voeding uit de grond 

kunnen halen. Een aantal jaren 

hebben we als Vereniging op 

verzoek van de vrijwilligers zelf 

compost besteld en betaald bij 

bedrijven die zich richtten op echt 

organisch materiaal. Inmiddels 

hebben we geconstateerd dat ook 

de gemeente zelf een veel betere en 

verantwoorde compost gebruikt. 

Dit najaar hebben we dan ook weer 

4 kuub gekregen van het stadsdeel. 

Met een tweetal compostbakken 

zijn ook de vrijwilligers zelf aan het 

experimenteren met het maken 

van compost van afval uit de Hof. 

Arbeidsintensief, vereist discipline 

van de vrijwilligers over wat en 

hoe het afval in de bakken wordt 

aangevuld. Bladafval kan bv. een 

fantastische voedzame bladaarde 

produceren. De vrijwilligers 

krijgen er steeds meer plezier en 

deskundigheid in. Maar in een 

openbaar park zijn experimenten 

helaas uiterst beperkt, het is 

onmogelijk om via een drietal open 

bakken voortdurend het proces te 

beïnvloeden door in fases die bakken 

om te scheppen.

Zomerlunch en groepsuitje

De midzomerlunch rond de langste 

dag in juni was wel een bijzondere. 

Vanwege de hitte moesten we onze 

toevlucht zoeken buiten de Hof in de 

schaduw van de bomen ten zuiden 

van de stoere leeuwen richting de 

RAI onder de fruitbomen daar. Maar 

gezellig was het wel en lekker en 

verbindend ook. Het groepsuitje 

was op verzoek van de vrijwilligers 

een bezoek aan de Botanische Tuin 

in Leiden. Vooral de informatieve 

rondleiding bleek een groot 

succes en inspirerend. Vooral over 

grondverbetering was de informatie 

zinvol.

Coördinatie van het werk

Met een grote groep vrijwilligers is 

de coördinatie van het werk uiteraard 

heel belangrijk. Er is een groep van 

ca 8 vrijwilligers die het werken in 

de 3 verschillende gedeelten van de 

Hof begeleiden aan de hand van de 

werklijst die iedere week gemaakt 

wordt en die het resultaat is van 

een maandelijkse rondgang door 
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ARTSENIJHOF  |  ZONNEKROON

ZO N N E K R O O N

UIT DE ARTSENIJHOF

MARION VERWAAL

EEN KRUID

I
n vak 30 in het middenvak staat 

al zo lang ik mij kan herinneren 

een �inke groep zonnekroon, 

Silphium perfoliatum. Het is een plant 

die door zijn omvang en hoogte niet 

gauw over het hoofd zal worden 

gezien. Op het eerste gezicht doet 

ze qua hoogte en bloeiwijze denken 

aan de aardpeer. Waar echter de 

aardpeer, die in het noordvak in vak 

52 staat, halverwege de zomer grijs 

uitgeslagen, verdroogd blad krijgt en 

deels omvalt, blij� de zonnekroon 

�er en groen overeind en zijn de gele 

bloemen in top en lager aan de vele 

vertakkingen van juli tot september 

een lust voor het oog.

Zonnekroon is een overblijvende 

plant uit de composietenfamilie, 

Asteraceae. Silphium (de herkomst 

van de naam heb ik niet kunnen 

achterhalen) is het geslacht en 

perfoliatum (latijn: gegroeid door 

bladeren) de soort. De plant is 

oorspronkelijk afkomstig uit 

Noord-Amerika. In Nederland is 

het een zeldzaam voorkomende 

soort. De plant wordt ruim 2 meter 

hoog en hee� stevige, vierkante 

stengels. De grote, stevige bladeren 

zijn tegenoverstaand en vormen 

bladparen die bij de stengel 

vergroeid zijn en zo kleine kopjes 

vormen waarin dauw en regenwater 

kunnen blijven staan. De Engelse 

benaming cup-plant refereert aan 

deze eigenschap. Het maakt de plant 

minder gevoelig voor droogte omdat 

de Hof met onze adviseur Wil Melgers. Marion Verwaal 

is de afgelopen 10 jaar heel belangrijk geweest voor 

deze coördinatie (zie interview met haar elders in deze 

Nieuwsbrief). Deze belangrijke taak is nu overgenomen 

door Hanneke van Sijl.

Afgelopen jaren hadden we min of meer een stop 

op de groei van de groep vrijwilligers, vooral in de 

coronatijd was er veel belangstelling maar inmiddels 

is er weer ruimte om gefaseerd nieuwe vrijwilligers te 

Aanmelden voor het 

vrijwilligerswerk kan 

via de mail: 

mail@vriendenbeatrixpark.nl

verwelkomen. Daarmee kunnen we dan volgend voorjaar 

met goede moed weer starten. In de winter wordt er wel 

doorgewerkt door een groepje echte volhouders.
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ZONNEKROON

het in tijden van droogte de eigen watervoorraad kan 

gebruiken. 

De plant moet overigens niet verward worden met een 

mythische, uitgestorven plant uit Cyrene, ook Silphium 

genaamd. Uit de beschrijving blijkt dat een geheel 

andere plant namelijk een schermbloemige te zijn.

De zonnekroon is een zeer veelzijdige plant. De keuze 

ervoor in de Artsenijhof is op basis van de medicinale 

eigenschappen. Indiaanse stammen zouden de hars 

gebruikt hebben om op te kauwen tegen overgeven, 

of juist om over te geven, en afkooksels van de wortel 

zouden voor verschillende doeleinden zijn ingezet. In het 

Groene boekje worden urinedrijvende eigenschappen en 

De zonnekroon is een zeer 

veelzijdige plant. De keuze 

ervoor in de Artsenijhof is 

op basis van de medicinale 

eigenschappen.

heilzaamheid bij longontsteking en malaria genoemd. 

Van gebruik in de huidige kruidengeneeskunde is weinig 

tot niets bekend. 

De jonge groene bladeren zijn eetbaar volgens The Ferns 

Website (een uitstekende database over Plants for a 

future).

Zonnekroon trok mijn speciale belangstelling door een 

interview in PUUR natuur (zomer 2023) met pachters 

van grond van Natuurmonumenten met een biologisch 

landbouwbedrijf. Zij zijn namelijk o.a. zonnekroon gaan 

verbouwen als vezelrijk gewas waar bouwmateriaal van 

wordt gemaakt. De voordelen ervan voor ecologisch 

verantwoorde landbouw zijn groot: zonnekroon is een 

vaste plant, insectenvriendelijk, kan goed tegen droogte, 

slaat CO2 op in de bodem en beschermt de bodem tegen 

wind en watererosie. 

Naast het gebruik van de vezels voor bouwmateriaal 

wordt silphium ook in verpakkingsmateriaal, als 

grondstof voor biogas en als ruwvoer in de veehouderij 

gebruikt. Ten behoeve van het verpakkingsmateriaal 

wordt er onderzoek gedaan om het vochtbestendig te 

maken zodat het een vervanging voor plastic kan zijn. 

Een veelzijdig en veelbelovend gewas.
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M A R I O N  V E R W A A L  N E E M T  A FS C H E I D

E
lke dinsdagochtend en woensdagavond 

(in de zomermaanden) is in de Artsenijhof een 

groep vrijwilligers werkzaam. Al dertig jaar wordt 

dit deel van het Beatrixpark door louter vrijwilligers 

onderhouden en de medicinale kruidentuin is daarmee 

de trots van het park. Tien jaar lang coördineerde Marion 

Verwaal (70) het vrijwilligerswerk in de Artsenijhof. Voor 

de vele vrijwilligers, het bestuur, adviseur Wil Melgers 

en bezoekers van de hof is zij een bekend en vertrouwd 

gezicht. Maar nu gaat zij daarmee stoppen; tijd dus voor 

een gesprek met een bevlogen groenliefhebber.

In 2002 kwam Marion Verwaal vanuit het centrum in 

Amsterdam-Zuid wonen, in een ruim appartement op de 

eerste verdieping van een mooi complex. Ze wilde wel 

iets met tuinieren doen, liep op een woensdagavond door 

de Artsenijhof in het Beatrixpark en raakte in gesprek. 

Een jaar later was ze een van de vaste groep vrijwilligers 

die op woensdagavond de hof onderhoudt. ‘Ik werkte 

toen nog, heb later ook op dinsdagmorgen geholpen en 

na m’n pensionering een tijdje zelfs beide dagdelen.’ Toen 

Willem Smit ophield als vrijwilligers-coördinator - hij was 

daarnaast ook bestuurslid en vrijwilliger in de Artsenijhof 

- volgde Marion Verwaal hem op. De werklijsten nam 

ze over van Illy van der Lynden. Arend van der Belt 

adviseerde toen, maar die is inmiddels helaas overleden.

De coördinator

Belangrijk in de functie van coördinator is het maken, 

bijhouden en verspreiden van de werklijsten, waarop 

alle voorkomende werkzaamheden staan vermeld 

en ruimte is voor op- en aanmerkingen. Deze lijsten 

worden bij elk dagdeel dat er wordt gewerkt aan het hek 

gehangen en in overleg wordt afgesproken wie wat gaat 

doen. Alle drie vakken hebben twee mensen die het 

werk aansturen; aanvankelijk deed Verwaal die alle drie, 

maar dat was niet �jn. Deze groep vormt met elkaar het 

coördinatorenoverleg dat twee keer per jaar bijeen komt.

Per 1 januari 2024 worden Marions belangrijkste taken 

overgenomen door Hanneke van Sijl: het maken van de 

werklijsten en de rondgang met Wil Melgers. Verwaal 

blij� wel betrokken als vrijwilliger, samen met iemand 

anders regelt ze ook het werk in het middengedeelte van 

de hof.

Het bijhouden van de vrijwilligerslijst hoort ook bij de 

taken van de coordinator. ‘Als iemand er niet is zonder 

afmelden, wordt na verloop van tijd gebeld met de vraag 

of alles in orde is.’ Behalve deze onderlinge contacten zijn 

die met ‘externen’ minstens zo belangrijk. Te beginnen 

met Wil Melgers, tot zijn pensionering beheerder van de 

gemeentelijke heemkwekerij en De Braak in Amstelveen. 

INTERVIEW MET

ANNE-MARIKEN RAUKEMA

MARION VERWAAL
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INTERVIEW

Nu doet hij eens per maand met de coördinator een 

rondgang langs alle vakken op de hof en wordt alles 

besproken. Marion Verwaal: ‘Ik maak aantekeningen 

en houdt bij wat op korte, lange of middellange termijn 

speelt en breng dat in als de tijd daar is. Je leert er de tuin 

heel goed door kennen.’ Ook wordt bijgehouden welke 

planten, bomen en struiken het uiteindelijk niet doen, en 

vervangen moeten worden.

Vrijwilligers

De Artsenijhof kan niet bestaan zonder vrijwilligers. 

Verwaal: ‘Het is vooral erg leuk om te doen. Daarom doet 

iedereen het ook. Het is bovendien leerzaam en goed 

voor de sociale contacten.’

De dinsdagmorgengroep is groter dan die van 

de woensdagavond. Soms wordt een wachtlijst 

aangehouden, maar zo zegt Verwaal: ‘Als dan iemand 

aan de beurt is, gebeurt het ook wel dat ze een andere 

vrijwillige klus hebben gevonden.’ Beter is dan iemand 

te vragen om over een tijdje nog eens langs te komen. 

Kortgeleden waren er zo maar drie nieuwe vrijwilligers 

bijgekomen. Tijdens Corona was de aanloop groot - ideaal 

om buiten iets te doen en 1,5 meter afstand houden was 

geen probleem. 

Over het pro�el van de ‘ideale vrijwilliger’ hee� Marion 

wel haar ideeën: ‘Hij of zij is geïnteresseerd, houdt van 

tuinieren, is communicatief over wat er gedaan wordt en 

is en kan tegen feedback.’ Ze benadrukt dat het niet zo is 

dat iedereen ‘z’n eigen tuintje onderhoudt.’

Suggesties voor nieuwe medicinale beplanting zijn 

welkom; de ideeën worden met Wil Melgers besproken. 

Verwaal: ‘Zo is de monnikspeper in de Artsenijhof terecht 

gekomen. Iemand was die ergens tegengekomen en 

introduceerde ‘m. Als ik de plant zie, koppel ik deze altijd 

aan de betre�ende persoon.’ 

Intussen zijn twee werkgroepjes ontstaan, die zich 

met compost bezighouden en met de beplanting. ‘Als 

coordinator onderhoudt je daarmee ook contact.’

Veranderingen

Een van de meest opvallende veranderingen die 

Marion Verwaal meemaakte is de aandacht voor meer 

ecologische grondbewerking, sinds een jaar of vijf, zes. 

Er is weliswaar nooit met kunstmest gewerkt, maar de 

champignonmest die lang werd verspreid, blijkt toch 

meer pesticiden te bevatten dan wenselijk is. Nu wordt 

gewerkt met biologische compost. En bij elk vak staat 

een composthoop. ‘Maar je moet opletten dat daar niet 

te veel zaden in komen, er geen Zevenblad of Japanse 

Duizendknoop in verdwijnt of dat de grond wordt 

aangestampt. Nieuw is ook dat in het najaar de planten 

niet worden weggehaald, ze blijven staan afsterven. Dat 

is veel beter voor de insecten die toch lang blijven. 

Niet echt een verbetering is het contact met de gemeente. 

‘Ooit was Raoul van Geilswijk - hoofd groenwerkers - 

aanspreekbaar en met hem kon je afspraken maken, 

maar tijdens Corona kreeg hij een andere functie’, 

aldus Verwaal. Intussen is er weer een groepje vaste 

groenwerkers actief in het park. In de ogen van Marion 

is afstand met de gemeente veel groter geworden. Deze 

besteedt klussen uit, zoals het onderhoud van de paden 

en de vervanging, het bewateren en snoeien van de 

haagjes. Toen een paar jaar geleden de Buxushagen 

het loodje legden door de mot, werden deze na lang 

wachten vervangen door Ilexplanten. Maar als een 

onderaannemer die klus slecht klaart, lijkt er geen 

controle te zijn. 

Toekomst

Er staan nog wel een paar punten op het verlanglijstje 

van Marion Verwaal als het over de toekomst gaat. 

Beter zicht op de samenstelling van de grond, welke 

voedingssto�en zijn er onvoldoende en hoe is dat op een 

natuurlijke manier aan te vullen. ‘Het is nog niet zo lang 

een punt van aandacht, voor ons was het ook zoeken. Het 

is interessant, maar we zijn er nog niet. Natuurlijk hoopt 

ze dat de paden beter worden onderhouden, de kuilen die 

erin ontstaan zijn moeten worden geëgaliseerd. En dat 

het met de haagjes goed komt. ‘We hebben het geluk dat 

Wil Melgers veel voor ons kweekt, dat doet hij heel goed. 

De gemeente wilde dat wij de inkoop via hen zouden 

doen, maar dat wilden we niet.’ Sindsdien betaalt de 

Vereniging Vrienden de kosten van aankoop van nieuwe 

planten.

Blij

Het jaarlijks uitje met alle vrijwilligers van de Artsenijhof 

ervaart Marion Verwaal als een hoogtepunt. ‘Je hoort 

en ziet hoe ze dingen aanpakken in andere medicinale 

kruidentuinen, je doet ideeën op, over beplanting, 

grondbewerking, noem maar op. Heel leuk en leerzaam.’ 

Maar ook de jaarlijkse lunch met z’n allen in de hof 

rond de langste dag van het jaar, wordt door vrijwel alle 

vrijwilligers als heel aangenaam ervaren. ‘Daar wordt 

iedereen blij van.’  

Zelf is ze bijzonder in haar nopjes met een tuin - met 

een klein huisje - op een van de vier tuinparken aan de 

Amstel, die ze sinds april hee�. ‘De grond bleek sterk 

vervuild, maar bij het bodemonderzoek kreeg ik een 

plan van aanpak. Druiven en kruiden kweken gaat dus in 

bakken.’ Een ding weten we zeker: Marion Verwaal gaat 

zich niet vervelen. 
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H
et einde van de wegwerpbeker is goed 

nieuws voor het milieu en het park. Daarom 

bieden de Vrienden van het Beatrixpark u een 

herbruikbare en opvouwbare beker aan voor bijna de 

hel� van de winkelprijs.

Het is een lekvrije, ultra draagbare en herbruikbare 

beker. De beker wordt inclusief kunststof ring geleverd 

die geen extra ruimte inneemt als de beker opgevouwen 

is, maar goed van pas komt als de ko�e of thee te heet is.

• Inhoud: 355 ml.

• Vrij van BPA en lood, voedselveilig, gemaakt uit 

recyclebare materialen.

• Geschikt voor warme en koude dranken (0C tot max. 

100C) Niet geschikt voor koolzuurhoudende dranken.

• Lekbestendig, door het silicone klepje.

Let op: hoewel de ko�ebeker geschikt is voor de 

vaatwasser, is het beter voor het behoud van de kwaliteit 

van de beker om deze met de hand af te wassen. Laat na 

schoonmaken geopend drogen.

De beker was voor € 8,95 verkrijgbaar bij de kiosk bij het 

kinderbadje, en er zijn er al veel verkocht. Maar de kiosk 

is nu in de winterperiode gesloten. Zodra die opengaat, 

waarschijnlijk in februari, kunt u daar de beker weer 

vinden.

DUURZAME BEKER
VOOR EEN ‘VRIENDENPRIJS’

ECOLOGIE
IN HET BEATRIXPARK

O
nder deze titel verzorgde 

stadsecoloog Florinda 

Nieuwenhuis op 27 

september in hotel Apollo First een 

lezing op uitnodiging van Stadsdorp 

Zuid. In de zaal een aantal bekenden 

- Vrienden van het Beatrixpark. Een 

impressie.

Florinda Nieuwenhuis’ werkgebied is 

de laatste tien jaar heel Amsterdam, 

de tien jaar daarvoor was dat Zuid. Ze 

kent het park goed, hoewel ze er niet 

meer zo vaak komt als weleer. Haar 

lezing hee� een heldere structuur 

en de powerpoint met veel foto’s 

ondersteunt haar verhaal. 

Ze gaat eerst in op de vijf fasen die 

de ontwikkeling van een biotoop 

doormaakt, met de daarbij behorende 

planten- en diersoorten. We 

worden geleid van de pioniersfase, 

via de graslandfase, daarna de 

ruigtevegetatie, gevolgd door struweel 

en jong bos, om te eindigen in de 

climaxfase: die van het oude bos. 

Opmerkelijk is dat een gezond bos 

voor de hel� uit dood hout bestaat. 

Vandaar dat we de laatste jaren ook in 

het Beatrixpark zoveel dode bomen 

zien liggen. Bijzonder is dat in het 

Beatrixpark dagelijks alle vijf fasen te 

zien en te horen zijn. 

Een paar opmerkelijke feiten: elke 

vier jaar wordt het park onderworpen 

aan een onderzoek. De gemeente 

huurt daarvoor een extern bureau 
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O
p 19 augustus vierde Stadsdorp Rivierenbuurt 

haar 10jarig bestaan in het Beatrixpark, zo’n 100 

mensen kwamen langs om dat mee te vieren.

De Vrienden zijn niet tegen feestjes in het park, mits 

er maar geen troep wordt achtergelaten en dat is vaak 

het grote probleem. De dirtbusters (zie elders in deze 

Nieuwsbrief) weten er alles van.

We zouden een indrukwekkend fotoboekje kunnen 

samenstellen over alle troep die we in het park vinden na 

ZO KAN HET OOK.

een feestje. In de coronatijd liep het de spuigaten uit.

De organisatie van stadsdorp Rivierenbuurt hee� samen 

met medewerkers van de RAI die ook meewerkten 

aan het feestje, het feestterrein fantastisch schoon 

achtergelaten, hartelijk dank daarvoor.

Overigens is ieder feestje wel gebonden aan voorwaarden: 

geen versterkte muziek, geen machines en auto’s in het 

park en uiteraard geen open vuur. En ieder feestje van 

enige grootte moet ook worden gemeld bij het stadsdeel.

in dat drie keer per jaar op vaste 

tijdstippen een vaste route loopt 

en soorten inventariseert. Dat 

is specialistenwerk. Zo kunnen 

veranderingen het best worden 

vastgesteld. Bijzonder is de 

onderlinge afhankelijkheid van 

de slobkousbij - een van de vele 

(maar liefst 46 verschillende!) 

wilde bijensoorten die in het park 

voorkomen - en de grote wederik. 

De een kan niet zonder de ander; dat 

hee� met stuifmeel te maken. Het 

forse bijenhotel bij de ronde vijver 

en de kastanjering is voor maar liefst 

80% bewoond en dat is veel. 

De vleermuizen worden door 

vrijwilligers geteld en de uitkomsten 

komen op maps.amsterdam.nl. 

Bijzonder te horen dat ook de ijsvogel 

in het Beatrixpark is gesignaleerd, 

en dat terwijl vrijwel geen enkele 

sloot stroomt. Maar, daar wordt aan 

gewerkt, verzekert Florinda. 

We gaan haar uitnodigen voor 

de Algemene Ledenvergadering, 

volgend voorjaar. Dan kunt u het 

hele verhaal zelf zien en horen. En 

dan meteen vragen hoe het met de 

slootjes staat…

INTERVIEW  |  ZO KAN HET OOK
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ARTSENIJHOF

Z
ondag 17 September waren de Bea Dirtbusters 

weer samen in het park voor een schoonmaakactie, 

ook in het kader van ‘Earth Cleanup Day’ de dag 

ervoor. 

Op het eerste gezicht lijkt het park misschien schoon, 

maar eenmaal aan de slag vullen de Dirtbusters veel 

vuilniszakken met �essen, blikken, resten van een feest, 

peuken, en doekjes en andere troep. Voorbijgangers 

reageren altijd heel enthousiast.

Er wordt een illegale kampeerplek gevonden naast de 

DE BEA DIRTBUSTERS
HOUDEN HET PARK SCHOON

A10. Daarvoor is de ‘Buiten Beter App’  heel geschikt. Ter 

plekke kunt u een melding maken van zo’n plek dankzij 

gebruik van deze App, met een foto en de exacte locatie. 

De gemeente ontvangt het bericht en komt dan in actie 

om de troep weer op te halen. 

De Dirtbusters houden regelmatig schoonmaakactie in 

het park en drinken na a�oop ook een lekker drankje. 

Wilt u ook een keer meedoen? 

Stuur dan een berichtje naar Jantien Brillenburg Wurth 

T 06-29005914 of stuur een mailtje naar de Vrienden 

Zo hoort het na een feestje
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NIEUWE
BOMENKAART

O
p de bomenkaart staan de posities van alle 

genummerde bomen aangegeven met een rood 

puntje voor de loofbomen en een groen puntje 

voor de coniferen. In de bijbehorende namenlijst zijn de 

nummers en de namen terug te vinden. 

De bomenkaart en de lijst met alle bomen op nummer, 

op alfabetisch Nederlandse naam en op alfabetische 

botanische naam kunnen worden gedownload van de 

website van de vrienden van het Beatrixpark (kijk onder 

nieuwsberichten). Het idee is om de kaart iedere jaar te 

actualiseren. 

De gemeente hee� trouwens ook een bomenkaart die 

geraadpleegd kan worden, echter deze loopt een jaar 

of 6 achter en klopt niet altijd. Onze bomenkaart klopt 

ook niet altijd, omdat sommige bomen moeilijk op 

naam te brengen zijn, doordat ze nog te jong zijn of nog 

niet gebloeid of vrucht gedragen hebben. Bij de bomen 

waarvan de naam niet zeker is staat in de laatste kolom 

een A. Wij stellen het op prijs dat u ons meldt (mail@

vriendenbeatrixpark.nl) wanneer u denkt dat een naam 

fout is of wanneer u weet welke naam de boom dan wel 

moet hebben. Wanneer in de laatste kolom een B staat, 

D E  B O M E N KA A RT  VA N  H E T  B E AT R I X PA R K 

I S  O N L A N G S  G E ACT UA L I S E E R D

hee� de boom een bordje waar de naam opstaat. Deze 

bomenbordjes zijn gekocht door de vereniging en worden 

opgehangen door een gemeenschappelijke actie van de 

IVN gidsen en bestuursleden van de vrienden van het 

Beatrixpark. Dit jaar zijn alle oude bordjes weer gepoetst 

en is gekeken of het bindtouw waaraan ze hangen 

niet te strak hangt. Daarnaast zijn 100 nieuwe bordjes 

opgehangen! 

 

We proberen tenminste iedere soort een naambordje 

te geven en wanneer de bomen erg ver uit elkaar 

staan, krijgen soms twee bomen van dezelfde soort een 

naambordje. De kastanje-ring hee� letters in plaats 

van nummers gekregen, omdat we verwachten dat de 

ring ingrijpend zal veranderen in de komende jaren. De 

aparte codering van de kastanje-ring voorkomt dat we 

alle bomen voortdurend moeten omnummeren tijdens 

de werkzaamheden.

Veel dank aan de samenwerking tussen Mien Vermue en 

Henk Wolters van het IVN-natuureducatie en Tanneke 

den Blaauwen van de Vrienden van het Beatrixpark, die 

hier veel tijd en werk in hebben gestoken!
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PLATTEGROND
BEATRIXPARK

PLATTEGROND BEATRIXPARK
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VRIEND WORDEN

U kunt ook een mailtje sturen naar mail@vriendenbeatrixpark.nl.  U krijgt dan een bevestigings-bericht van 
ons en informatie over het overmaken van de jaarlijkse bijdrage.

STUUR DIT STROOKJE NAAR HET SECRETARIAAT:  WILLEM PIJPERSTRAAT 35, 1077 XL AMSTERDAM

JA!  Ik word Vriend(in)  van het  Beatrixpark

stuur mij elektronische nieuwsberichten neeja

adres

postcode & woonplaats

telefoonnummerhandtekening

e-mail adres

naam (Hr/Mw)

D
e vereniging is opgericht in 1981 om het 

park tegen uitbreidingen van de omliggende 

bebouwing te beschermen en goed beheer en 

onderhoud te stimuleren.

Anno 2022 bestaat die taak nog steeds, aangevuld met 

ondermeer het helpen handhaven van de gemeentelijke 

H
et Beatrixpark is een kostbaar 

stukje groen in de stad, op een 

kostbare plek in Amsterdam 

Zuid. De vereniging kan alle steun 

gebruiken bij onze inzet voor het behoud 

van het park. U kunt veel doen (in het 

bestuur), als vrijwilliger in de Arsenijhof 

werken of Vriend of Vriendin worden 

en blijven, zodat onze stem een groter 

gewicht in de schaal legt. 

Bent u al Vriend en kent u iemand in uw 

omgeving die ook enthousiast is over het 

Beatrixpark, geef hem of haar dan de tip 

dat Vriend(in) worden al kan vanaf 5 euro 

per jaar!

U kunt onderstaand strookje doorgeven, 

maar aanmelding via de site is natuurlijk 

ook mogelijk: 

www.vriendenbeatrixpark.nl

VERENIGING VRIENDEN
VAN HET BEATRIXPARK

Monumentenstatus van het oude gedeelte; de coördinatie 

van de vrijwilligers in de Artsenijhof; het geven van 

voorlichting via gedrukte Nieuwsbrieven, elektronische 

nieuwsberichten en de website; het voortdurend 

overleggen met locale en gemeentelijke bestuurders van 

stadsdeel en Zuidas.  De vereniging Vrienden van het 

Beatrixpark hee� op dit moment zo’n 950 leden.

VRIEND WORDEN

WWW.VRIENDENBEATRIXPARK.NL


